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M A G Y A R S Z O C I A L I S T A M U N K Á S P Á R T L A P J A 

EBK, Genf 

Csúcs-
találkozó : 

július 30-án 
Tegnap, hétfőn Genfben az 

európai biztonsági és 
együttműködési értekezlet 
irányító szerve, a koordiná-
ciós bizottság, meghozta rég 
várt döntését. Konszenzus 
alapján határozatot fogadott 
el arról, hogy a zárószakaszt 
július 30-án kezdik Helsin-
kiben. 

A határozathozatal előtti 
órákban rendkívül élénk 
diplomáciai tanácskozások 
színhelye volt a konferencia-
épület. Nem hivatalos ülé-
seken egyeztették az állás-
pontokat, majd sor került a 
NATO-országok bizalmas ta-
nácskozására, ezután pedig 
a Varsói Szerződéshez tar-
tozó államok ültek össze 
zártkörű megbeszélésre. 

Gyorsan elterjedt a híre 
annak, hogy a genfi szakasz 
befejezését akadályozó két 
témában, a „mediterrán"-
kérdésben és a konferencia 
utáni feladatokról tárgyaló 
munkacsoportban az érde-
kelt államok „üléstermen kí-
vül" megállapodást értek el. 
Ezután már gyorsan pereg-
tek az események: a nem 
hivatalos megbeszélések 
után a Földközi-tenger kér-
déseivel foglalkozó munka-
csoport rendkívüli tanácsko-
zást kezdett. Előbb nem hi-
vatalos ülésen megtárgyal-
ták a Földközi-tenger mellé-
kén levő országok érdekeit 
figyelembe vevő szövegezé-
seket, és az érdekelt álla-
mok képviselői, köztük a 
kérdésben sokáig merev ma-
gatartást tanúsító máltai 
küldöttség is olyan szövege-
zési formát talált, amely al-

(Folytatás a 2. oldalon.) 

Megválasztották a Központi 
Népi Ellenőrzési Bizottságot 
A Magyar Népkörtársaság 

Elnöki Tanácsa az ország-
gyűlési választási időszakkal 
összhangban — ötéves idő-
tar tamra — megválasztotta a 
népi ellenőrzés legfelsőbb 
szervét, a Központi Népi 
Ellenőrzési Bizottságot. 

A bizottság elnöke: dr. 
Dabronaki Gyula, elnökhe-
lyettesei : Péteri István és dr. 
Molnár Imre; tagjai: Bara-
bás Miklós, Blatenszky Kál-
mánná, dr. Békési László, 

Dajka Ferenc, Dobos Sán-
dorné, Dobos István, Havasi 
Béla, Horváth Lajos, Pálmai 
Lajosné, dr. Nyirő József, 
Révész Géza, Villányi Mik-
lós, Zana Károly és Zara 
László. 

Az ú j Központi Népi El-
lenőrzési Bizottság hétfőn le-
tette az esküt Losonczi Pál, 
az Elnöki Tanács elnöke 
előtt. Az eskütételen jelen 
volt Nánási László, az El-
nöki Tanács tagja. 

Á megyei képviselő1 

csoport 
A-képviselő-választások óta 

tegnap, hétfőn először ültek 
össze Csongrád megyei or-
szággyűlési képviselői Szege-
den, a városi népfront-szék-
házban. Mint ismeretes, 
Csongrád megye választópol-
gárai 16 képviselőt választot-
tak: Apró Antalt, Süli Mi-
hálynét, Takács Imrénét, dr. 
Komócsin Mihályt, dr. Petri 
Gábort (Szeged), Bibók Ist-
vánnét (Mórahalom), Jurato-
vics Aladárt (Sándorfalva), 
dr. Antalffy Györgyöt (Kis-
telek), Vallyon Aladárnét 
(Csongrád), Mag Pált (Szen-
tes), Kurucz Mártont (Csany-
telek), Kertész Sándornét 
(Mindszent), Győri Imrét, 
Papp Gy. Lászlónét (Hódme-
zővásárhely), Kangyalka An-
talt (Makó), Ferenczi Józse-
fet (makói járás). 

A képviselőcsoport tegnapi 
alakuló ülésén Nagy István, 
a Hazafias Népfront megyei 
bizottságának elnöke köszön-
tötte a résztvevőket. Beszé-
dében többek között hang-

súlyozta, hogy a képviselők 
munkájukban számíthatnak a 
népfront segítségére, a nép-
front támogatására. 

Ezt követően az újonnan 
megválasztott országgyűlési 
képviselők bemutatkoztak, 
majd Petri Gábor, aki már 
nem először nyerte el vá-
lasztói bizalmát, köszöntötte 
őket abból az alkalomból, 
hogy hozzákezdtek nagyon 
fontos közéleti tevékenysé-
gükhöz. 

Végül Molnár Sándor, a 
Hazafias Népfront megyei 
titkára, a népfront megyei 
elnöksége nevében Jurato-
vics Aladárt javasolta a kép-
viselőcsoport vezetőjének, 
akit egyhangúlag megválasz-
tottak. Juratovics Aladár, 
megköszönve a bizalmat, 
szólt az elkövetkezendő idő-
szak feladatairól és vázolta 
a közéleti munka legfonto-
sabb ismérveit. 

Az ülés Nagy István zár-
szavával ért véget. 

Megkezdődött a pedagógiai 
nyári egyetem 

Tizenkettedszer sem vesz-
tett varázsából és vonzere-
jéből a TIT Szegedi Peda-
gógiai Nyári Egyeteme. Ed-
dig több mint három és fél 
ezer pedagógus ismerkedett 
meg a szegedi nyári prog-
ram idején a legújabb, leg-
frissebb pedagógiai kutatások 
eredményeivel. Tegnap ti-
zenkettedszer gyűltek össze 
az MTA Szegedi Biológiai 
Központjában az ország 
minden részéből érkezett 
gyakorló pedagógusok, ta-
nulmányi- és szakfelügyelők, 
művelődésügyi osztályveze-
tők, felsőoktatási intézmé-
nyek tanárai. Közel négy-
százan ismerkednek az idei 
program témájával: A pszi-
chológia szerepe az oktatási 
és nevelési folyamat haté-
konyságának növelésében cí-
mű problémakörrel. A peda-
gógia: nyári egyetem célja 
ez évben is, hogy a neve-
léstudomány és a pszicholó-
gia legújabb hazai és nem-
zetközi ereciményeipek meg-
ismertetésével alakítsák a 
pedagógiai szemléletmódot, 
segítsék az MSZMP oktatás-
politikai határozatának ered-
ményes végrehajtását. A tíz 
előadást magába foglaló 
programsorozat központi té-
mája a gondolkodásra ne-
velés kérdésköre. Az egyes 
témákat a legkiválóbb szak-
emberek ismertetik, így a 
nyári egyetem hallgatói a 
legfrissebb és legújabb kuta-
tások eredményeivel ismer-

kednek meg, s mód nyílik 
a beszélgetésekre és vitákra 
is. 

A XII. TIT Pedagógiai 
Nyári Egyetem tegnapi meg-
nyitóján többek között ott 
volt dr. Tamasi Mihály, a 
megyei pártbizottság osz-
tályvezetője, Szabó G. Lász-
ló, a városi pártbizottság 
osztályvezetője, Bányainé dr. 
Birkás Mária, a városi ta-
nács elnökhelyettese is. Dr. 
Ágoston Györgynek, a ne-
veléstudományok doktorá-
nak, tanszékvezető egyetemi 
tanárnak, a nyári egyetem 
igazgatójának megnyitó sza-
vai után Szabó G. László tar-
tott előadást Szeged helye 
és szerepe az ország gazda-
sági és ' kulturális életében 
címmel. Szólt a város múlt-
járól, jelenéről, gazdasági, 
társadalmi, kulturális hely-
zetéről, a szocialista építés 
eredményeiről, az ünnepi 
hetek színes programjáról. 
Az első szakmai előadás is 
tegnap délelőtt hangzott el. 
Dr. Lénárd Ferenc, a pszi-
chológiai tudományok dok-
tora, főiskolai tanár Idősze-
rű pszichológiai problémák 
és az oktatásügy fejlesztésé-
nek feladatai címmel vilá-
gította meg a nyári egye-
tem egész programjának 
fontosságát, a napirendre tű-
zés jelentőségét. 

Ma délelőtt A tanulók 
gondolkodásának fejlődése 
az oktatási folyamatban 
címmel dr. Kelemen László, 

a pszichológiai tudományok 
doktora, tanszékvezető egye-
temi tanár tart előadást. 

A Szegedi Ünnepi Hetek 
egyéb eseményeiről és prog-
ramjáról lapunk 5. oldalán 
adunk összeállítást. 

Bajkonur és Cape Canaveral 
startra kész 

A Szojuz indítóállásánál az ellenőrzés rendben 
találta az üzemanyagtöltésnél használatos műsze-
reket és berendezéseket — Folyik a visszaszámlálás 

„Köszönöm figyelmüket, 
holnap start" — ezekkel a 
szavakkal fejezte be rövid 
hétfő esti sajtótájékoztatóját 
Vszevolod Szofinszkij, a 
szovjet külügyminisztérium 
sajtóosztályának vezetője, 
aki ezúttal arról számolt be, 
hogy a vasárnapi nap és a 
hétfői nap első fele feszült 
munkával telt el Bajkonur 
szovjet űrrepülőtéren, ahol 
egyidejűleg 

két szovjet űrrakétát ké-
szítettek elő a mai, keddi 
indulásra. 
Az 1. számú indítóállásnál 

kipróbálták az üzemanyag-
töltésnél használatos műsze-
reket és berendezéseket, s 
mindent a legnagyobb rend-
ben találtak. Tervszerint fo-
lyik a munka a 2. számú ál-
lásban is, ahovp vasárnap 
vontatták ki a tartalék űr-
rakétát. Az űrhajók szekciói-
ban a hőmérséklet kellemes, 
noha Kazahsztánban a jelen-
tések szerint egyébként csak-
nem elviselhetetlen a hőség. 

A moszkvakörnyéki földi 
irányítóközpontban — foly-
tatta tájékoztatóját Szofinsz-
ki j — hétfőn moszkvai idő 
szerint 15 óra 20 perckor, 
vagyis pontosan huszonnégy 
órával a felbocsátás terve-
zett időpontja előtt, a Va-
gyim Kravec vezette repü-
lésirányító műszak 

megkezdte a visszaszám-
lálást. 

Éjfélkor veszi át a munkát a 
következő váltás, melynek 
vezetője Szergej Cibin. A 
startműszakot, amely kedden 
12 óra 20 perckor, azaz há-
rom órával a start előtt lép 
szolgálatba, Viktor Blagov 
vezeti. A szovjet földi irá-
nyító központban hétfőn 
megkezdte munkájá t az ame-
rikai konzultációs csoport is. 

Alekszej Leonov és Vale- rikai űrha jó parancsnoka mák megoldásán, mint az 
r i j Kubászov, az egyes szá- hétfőn is felhívta telefonon energiaforrások fejlesztése, a 
mú szovjet űrhajó legénysé- szovjet kollégáit, s oroszul természeti környezetvédelme, 
gének tagjai hétfőn délelőtt közölte velük, hogy a rák- és a szívbetegségek 

A Szojuz—Apollo-programban részt vevő szovjet 
űrhajót a szakemberek elhelyezték a bajkonuri kilö-
vőállomáson a startolópadon. (Telefotó — TASZSZ— 
MTI—KS) 

Bajkonurban a keddi indí 
tásnál közreműködő szakér-
tői csoport tagjaival talál-
koztak. A délutánt a szovjet 
kozmonauták pihenéssel töl-
tötték. 

Szoptember 7-én: 

A r p a d - ü n n e p 
O p u s z 

Minden év szeptember el-
ső vasárnapján tar t ják 
Öpusztaszeren az Árpád-
emlékünnepséget, az emlék-
mű körüli ligetben. Az elő-
készítésben és rendezésben 
érdekelt szervek képviselői 
a szeptember 7-én tartandó 
ünnepség programját vitat-
ták meg tegnap délelőtt a 
Hazafias Népfront megyei 
bizottsága, a megyei tanács 
vb művelődésügyi osztálya 
és a községi tanács együttes 
kezdeményezésére. 

A tervezet szerint politi-
kai nagygyűlést tar tanak 
délelőtt 10 órakor a hagyo-
mányoknak megfelelően, ezt 
követőea pedig színes mű-
sort mutatnak be a szabad-
téri színpadon. Meghívják a 
szegedi munkáskórust, a vá-
sárhelyi zeneiskola fúvósze-
nekarát, a tápéi együttest, a 
sándorfalvi citerazenekart és 
előreláthatóan a helyi pava-

a Cape Canaveral-i tá- elleni küzdelem, 
maszponton minden készen m 
áll a starthoz. 
Vlagyimir Kotyelnyikov, a Ford elnök kedden a kül-

Szovjetunió tudományos aka- ügyminisztérium vezetékes 
démiájának elnöke nyilatko- televíziókészülékén fogja fi-

Thomas Stafford, az ame- zatában kiemelte, hogy a két gyelni a 6zovjet—amerikai 
ország közötti űrhajózási űrrandevúra elsőként induló 
együttműködés történetében, Szojuz felbocsátását, majd 
méreteit és jelentőségét te- később a Fehé r Ház tv-moni-
kintve, példa nélkül áll a torán szemléli meg a floridai 
Szojuz—Apollo program. A Canaveral-fokról induló 
szovjet akadémikus hangsú- Apollo felemelkedését, 
lyozta, hogy a világűr meg- Tízezrével sereglenek a ki-
hódítása terén legnagyobb rándulok a floridai Kennedy 
tapasztalattal rendelkező két űrközpont környékére és elő-
ország a tudományos nem- zetes becslések szerint 
zetközi fejlesztését elősegítő tJ1KK , _ . „ „ 
humánus céltól vezérelve ™' n t JL . l e -
döntött úgy, hogy egyesíti k a i táborozik mar kedden 
erőfeszítéseit. A Szovjetunió * Canaveral-fok kórnye-
és más országok tudományos ' 
kapcsolatai egyre fejlődnek hogy közvetlen szemtanúja 
és erősödnek — mondotta Jegyen, amikor az Apollo 3 
Kotyelnyikov. Sokoldalúak tagú legénysége elviharzik az 
és gyümölcsözőek a szovjet akkor már földkörüli pályán 
tudósok kapcsolatai a testve- keringő szovjet kozmonau-
ri szocialista országokban tákkal kitűzött „kozmikus 
dolgozó kollégáikkal is. csúcstalálkozóra". Éppúgy, 

Walter Stoessel, az Egye- mint a szovjet űrközpontban 
sült Államok moszkvai nagy- Walter Stoessel moszkvai 
követe Ju r i j Kornyilovnak, a amerikai nagykövet, a Ken-
TASZSZ politikai hírmagya- nedy űrközpontban Anatolij 
rázójának nyilatkozott a kö- Dobrinyin washingtoni szov-
zös űrprogramról: jet nagykövet a díszvendégek 

— Ez a merész vállalkozás páholyából figyeli majd a 
kétségtelenül felbocsátás látványos műve-

fokozza azt az elszántsá- letét. A diplomáciai páholy-
gunkat, hogy sok más te- ban jelen lesz az Apollo fel-
rületen, így a fegyverzetek bocsátásánál Magyarország 
ellenőrzésében, az informá- ú j washingtoni nagykövete, 
ciócsere bővítésében is Esztergályos Ferenc is, aki 
együttműködjünk. egyébként hétfőn délután 

Jelenleg vállvetve dolgozunk adta át megbízólevelét Ford 
)a szovjetekkel olyan protolá. elnöknek a Fehér Házban. 

kör is szerepel majd. A ta-
valyi kezdeményezés sikeré-
től indíttatva délután 3 
órás lovasbemutatót rendez-
nek ismét. 

A Pusztaszeri Országos 
Emlékbizottság tavalyi állás-
foglalására támaszkodva úgy 
határozott a tegnapi tanács-
kozás, hogy nem ad enge-
délyt a giccseket árusító ba-
zárosoknak, helyettük nép-
művészetünk és háziiparunk 
legszebb termékeit kínálják 
a résztvevőknek. Ajándék-
tárgyakat — ópusztaszeri 
emblémával — a kisteleki 
központú Egység ÁFÉSZ 
árul majd. Az eddigi sátrak 
helyett pavilonokat tervez-
nek a liget bejáratához kö-
zel eső részen. 

A mutatványosok, a nagy-
gyűlést és a kulturális mű-
sort követően, idén is szol-
gálhatják a résztvevők szó-
rakoztatását. 


